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1, '1 

I 
·vi .it my vplage Jawar regularly. I have been seeing 

·hi in rny village since attaining the age of 

. I 
! 
I 

I 

M hant Baldav Das, Saint of Nirrnohi Akhara used to 

father a Zarnindar from wep of family was a 

ii' ~: 
I• 

f1 

~ 
1,I: Mat Badal Tiwari aged about 84 years S/o Shri 

I . 

Rbghubir Tiwari, resident .of Todhikpur, Majare Kharoli, 
~ . 

Spb.:.Di ison lssoil, Tehsil-Musafirkhana, Distt. - Sultanpur 
:11 

stlemnly affirm on oath as under :- 
i! . 

! 1.~ M 
~i re igious ~erson and used to go to Shri Ram Janam 

I B oomi Maridir in Ayodhya regularly for the darshan 

!1 being of birthplace of Bhagwan. He retired from Army I as a Sub~dar. Like my father· I also used to go seek 

~1 darshan o] Shri Janam Bhoomi at .Ayodhya regularly. 
II 
if 
ri 

2.l1 

I 
111 

J'i 

Ii I · understan~ing. 

ij 

i 

~'. 
EKAMI .ATION IN CHIEF OF WITNESS NO 3/17 SHR.I 

J 
:1 

Ml~TA . .ADAL TEWARI UNDER ORDER 18 RULE 4 CODE 
'II 

O(F CIV L PROCEDURE 
I 

Defendants 

Plaintiffs 

i 
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~ 
\i', 

.i.. . 1· 

:1 . Ii . . . 

I~ THE l~ION'BLE HIGH COURT OF JlJDICATURE AT 

·1 AL~AHABAD LUCKNOW BENCH LUCKNOW 

ii 
II 
I: OTHER ORIGINAL SUIT NO. 3/1989 

!1 • ! (REG s u IT N 0. 2 6 I 5 9 ) 

1. I . 
Nlrmoh ij Akhara and others 

L 
I! 

l1 

!! 
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. ye a rs a n d : st a rte d u n d e rs ta ri d i n g th e th i n g s . 
. I , I 

. Af\er atta .. ijning the age of under~t.anding I, alongwith 

m~ father: :and villagers used to go to Ayodhya in the 

.::t:la;~:. ·11 ::~:ac~m:f to .; :::ut Ja~~:h~s f~o~0:; 
1. I 

faiher. I 

I I 
I jpined the army in 1939 and had undergone training 

Ii ! 

-at [Roorkee for one year and thereafter I was deputed 
i I · 

to Jsouth 4trica from Army. 
, I 

I 
• I 

· B~ing medically unfit got pension in November 1941. 

I ~ E~ ti red f ~om the mi Ii ta ry in November, 1 941 being 
I , : 

d elcl a red med ica I ly unfit. 

I ! 

. l' l 
I earns to! know about Hindu-Muslims riots of 1934 

· from Ma~ant Balde v Das and also from other 
I 

vil,lagers d;f village Jawar. Therefore, for the very first 

time in 1935 I went to Ayodhya to seek the darshan 
I i I 

of I Shri Ram Janam Bhoomi Temple, Bhagwan Ram 

La~lla, alo~gwith the people of rr;y village. At that I 

w s 15 verrs old. ' d 

Si Ice 19311s, upto the perio.d, wh.<rn I was in Army, I 

.· w nt to ~yodhya ·for seeking darshan of Shri Ram 

Janam Bhpornl, about 10-12 time. 

ttained the age of understanding at the age of 12 

donation and he also used to make disciples. 

10559 

8.1 

1 . ·Si ce 194i2 till attachment till today I have regularly 

sought darshan of Shri Ram Lallaat Shri Ram Janam 

I 
I 

M, hant ldav Das was the priest of Shri Ram 

, . JaJham B Mandir and also the Mahant of 

f HJn u man arh i Naka Muzaffra. 

4~ M~hant B ldev Das usually visit~d the village after 

!J: ha1rvestind session and used to get grain and cash in 
!f 

!I 

s.l 
11 

i 
6.1 

l 
J 

:' ·1,, 

!;i', ii 

7j 
.I 
;! 
i 
~ 
!1 
:' 

1, •, 
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portion Was also attached due to internal differences 

of Sadhus of Nirmohi Akhar a. Since than, 

G vernance receiver has been 1 appointed for the 

ou!ter portion also. 

I thave been seeing since 1935 .the sant Niwas for 

idence of saints of Nirmohi Akhar a store house 

w ich are adjacent to eastern gate Hanumangarhi 

~: the north of Ram Platform of Shri Ram Janam 
!l~ : 
'111:' . B 

11 

I~ 
lj 
I: 
1I: 

11: 
I? 

'Alhara. 

T~enty-two years ago. I came to know that outer 

1 

·controlled and managed by the saints of Nirmohi 

and outer side of Shri Ram Janam Bhoomi, were 

ave been seeing since 1935 that both inner side 

I 1os60 
I i 

·:; BHc)Omi Mandir. During this period I visited Ayodhya 
ii 11 ·. 20[-22 times. 

1 t Aln1i io st in every fair, I used to go to Ayodhya for 
Ii I i dalrshan. In Ayodhya, three fairs are organized .. 

1 i ... ·, ~ight not have visited in one two fair in some year 

II bu~ during Ram Nava mi, which falls in the, month of I ·. ch~itra, I have do visit the Ayodh~a for darshan. 

1 f. A~out the. news of attachment of inner portion of I . te~ple, I came to know only after Baldev Dasji came 

r1 to rny villaqe . 

1 J ". Af er a\tachment it was not p~lssible to seek the 

I' dar shan of Bhagwan Ram Lalla from inside and one 

! could d~rshan only from the gate 'with iron bars. 

1 , .. Af er attachment I have been taking darshan of I bhagwan Ram Lalla sitting on the platform and others I G ds, i,.e. Shiv Darbar and qhhatee Puja Sthal 

~, ularly from outside. 

(1 

!' 

.. -, 
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I, . I 

31.8.04 

(Tarunjeet Verma) 

Advocate I; 

Sd/- 

l 
. 

S ri Mata Badal Tiwari is well known to me and he 

h , s put his signature on the affidavit in my presence. 
11 

,( 

(Mata Badal Tiwari ) 
I I 

DEPONDENT 

Sd/:. 

rified. today oh dated 28.04.2004 at the premise of High 

yucknow bench Lucknow. 

j 

. I 
· I, f he above named deponent Mata Badal Tiwari do 

lerqnlly affirm that the statement m:ade by me in my 

davit paras No. 1 to 22, are true and correct to the best 

my f nowle dqe . Nothing is false or nothing has been 

ncealed. May God help me. 
I 
I 

Verification 

Mata Badal Tiwari 

Deponent 
Sd- 

10561 

2 . 

2 . 

.. ·, 

2 . · 1 now Bhaskar Das, disciple of; Baldev Das, before 

·th 
1 

independence. I have seen him in the inner I , · i 

potrtion of ;Janam Bhoomi Temple. At platform, Sant 

Ni. /as and now a day he is a Mahant of 

HJnumangiarhi Naka. Where also I have seen him. 

Sihce 1935, I am seeing the outer and inner portion 
l ! 

ad Shri Ram Janam Bhoomi. in the possession of 

S~ints of ~irmohi Akhara and devotees seek darshan 

of11Ham Lalla under their Governance and I also did. 

Si~ce 1935, I have not seen any Muslim reading 

Njrnaz at phri Ram Janam Bhoomi nor I have heard 

frtn any one about this. 

11 

I 
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K arol i, where there were a number of hamlets under it. 

T ese included some part of Dutta hamlet, Tiwaripur, 

vj .. : .. shWa~. athpur and some portions of Ushamaoo. This land 

(1amin~ari) was mostly. inhabited by Muslims, Harizans, Kr, T~akur and Br ahrnins. In all there were 30-35 houses 

' . ' ~ I . . 

I was a Zamindar of village Todhikpur, Mazare 

s brnlttt d and taken bn record. 

I 

yea s. resident of village Todhikpur, Mazare Kharoli, 
' . 

b . D .i i s i o n I s so I i , Te h s i I- M us a fi r k h a 11 a , D i st t. S u It a n p u r , 

1.',11 •. ' 

!I 
i: 

Ap affi avit in examination-in-chief Page No .1-3, of Shri 

M![ia ta B d a I Ti war i SI o Sh r i Rag h u bi r Tw i a r i , aged approx. ( . 
I 

8 

s 

xxx 

( .ros s- xamination by Km. Ranjana Agnihori, Advocate, 
[!, 

o; be alf of All India Shri Ram Janam Bhoomi 
11 .. 

Rr1.···.i. ·c.~.hs.ruc~io.n Committe~ Defendant No, 20 in Other 
0\ iqiria! Suit No. 4/89 b eqins.) 

'1 I i xlx . . . xxx . . xxx . 

~ 
!I 

[~ 

~ 
~ 

I 

'• 1· 10562 
I i 
I I 

B~fore:j Commissioner, Shri Hari Shanker Dubey, 

A.~?.it1io al D istt. Judge/Officer on Special Duty, High 

Cbur't, r.1cknbw Bench, Lucknow. 
:I 
:1 

I I 
I 

(d.1.tornmi~: sioner appointe. d by Hon'ble Full Bench Lucknow 
V\ide or 1 er dated 13.8.2004.) 

11 . ' 

11 . I 
! I I I I Other Original Suit No. 3/1989 

;1 J Original Suit No. 26/1959 

I~ ' 

I .· I ' ' ' 

Nlrrnoh i Akhara and others Plaintiffs 
II 

Vf: rsus 1 . 

81; bu 'P iya o·~tt Ram and others Defendants 

'11 . 

i·i 
It , ;W .3/17, Shri Mata Badal Tiwari 
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i I aw Mahant Baldev Dasji. Mahant Baldev Dasji 

uil ed to visit my village after harvesting session is over 
a d fro 1 there take away 10-12 bags of wheat. Mahant 

s.1' ldev iasji used to make disciples by giving them Kanthi 

bit· ·1 never received Kanthi from him. I got the teaching of 

R~m-R 'm Mantra from Tiwariji of Tulsi garden. Tulsi 

gf rden is situated at the road leading to New Ghat and is 

inl Ayodhya. I used to go to Ayodhya at the time ~f Ram 

Nf vami and Parikarma and Kartik Poornima. I used to go 

o ~ !hos occasions seeking the darshan of Shri Ram Lalla. 

F~kst ofjall I used to take in Saryu River. During there used 
t ' be uge crowd in Ayodhya. I cannot say how many 

pq ople visit there. People who come to seek darshan 

iq1'clude people from Basti, Gonda and Gorakh pur. I used 

t ; visit Ayod,f~ya with my parents on bullock-cart. During 

,, 
)1 

n :it understand the meaning of word Vaishnav. When he 

wr:· s tol that a person who worship the God Vishnu, is 

c i, lled aish n av, the wi~ness said now .he understands the 

m1ean1 nc of th rs word. I have been visitinp to seek darshan 

o ~· Ra m i Jan am B ho om i s i n c e the age of 1 2 ye a rs . For the 

fiht timle I went for darshan with my parents. After that 
T . 

w'' nt al ·ne a number of times. Later I used to visit for 

d' rsha with the boys of my village. I :offered Prasad and 
! . : 

y head with respect in front of Ram lalla. I did not 

k at bpwing before the God 11eads to Bainkunth 

( ,warg) but even then I used to bow," I bow, because 

t~:ink, I 1 m bowing before the God and for my well-being. 

o~ .. • Bra.Jmi~s. Brahm.ans were not in majority in these 
11' 1 

hf;mletsj. I have studied upto IVth standard. After 

a f o I it io f of Zam i n d a r i ( I and Io rd system) , my fa mi I y st i 11 

c~ltivat+s land. I have about 100 big ha land. My father 

r~tired trom Army as Su bedar. I followed the foot-steps of 

my fat er and joined the army in 1939. Volunteered I 

jd'ined t e army due to displeasure with in my home. I do 

10563 

r , '• 
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At the tim·e Independence, I was 25 years old. I knew 

B aska. Dasji before Independence. Baldev Das had 

inJtroclu ed me to Bhaskar Dasji because Baldev Dasji 
I ' 

u '1 e d to . visit my vi 11 age. I n Sant N i was and Bhan d a r G ha r 

(~tore .r om) ration was stored and it also has a kitchen. It 

h ! d arr: nqerrients for providing food to saints. I used to go 
I I . . 

I 

night. Sometimes I also used to sit with them. But d 
1 

y an 
1 

I I id n 1t chant. I did not thought it proper to chant there. 
l.1 

T~e rea on may be that I was not to singing. 
I· 

.11 

II 

:10564 
I , , 

m~ Visit! in Ay~.dhya, I stayed there on 
1the 

very first of visit 

a~d on ~econd day and on third day I used to take bath in 

S~ryu tiver a,nd then return back. There used to be a 

q·f eue or seeking darshan and heavy arrangements of 

pelice. VVhen I visited Ayodhya, I saw there a place with 
!l I 

th'tree domes. That palace was a temple. I had also gone 
'I i 

in~ide that palace. lnsid. e I had sought. the darshan ~f Shri 

Ram-Laxman. Ram-Laxman were there in their childhood 
i: ' . 

frbm. Priests were there to take offerings. Priest, after 

o~feringl the Prasad in the feet of God, used to .return the 

o~feringj (pra~ad). After darshan, parikarma used to be 

uf dertaken. I, after performing the 14 Km. Parikarma, 

ut! ed td perform panchkoshi (five Km. Long) Parikama. 

P nchk shi parikrama is undertaken on Ekadashi it _takes 

a~. out hole day in undertaking the parikrama. Performing 

1 f Km. Parikrama means, covering the entire Ayodhya. 

a covers Hanumangarhi Temple as well Kanak 

and Sumitra Bhawan are also covered in 

ia. Maniram cantonment is also covered with in it. 

red the route passes through Ramghat. I fell 

m the army vehicle in the sixth month in the year 

1. 41, ·1 vva~ injured arid consequently I got admitted in the 

h spital. Thereafter, court sitting was arranged for and I 

r turned to my home back. Whenever I visited Ayodhya, 
I I 

s 1 w sa 
1 

hus chanting kirtan. I have b ee n th is through out 
I . 
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. i 

111 

(C1ross-examination by Shri Ajay Kumar Pandey, 
11 

A1 voca e, on behalf of Plaintiffs in Others Suit No. 5/89 

b.gans.) 

I 

xrx xxx xxx xxx 
I 
1\. ·. P Han means army. This Pallan was of Britishers at 

that time. I joined the job during the period of Britishers. 

the age of understanding me ans when I was able 

around of my own. In any ·temple, the role of 

Miah.ant is that of a owner or Manager. There is no temple 
I I 

ini my v1l11age. There is a temple at far ()way village named 

LJ. kamJoo. This village is at a distance of approx 1 Km. 

F lorn mjy village. I have been to this temple fo; darshan. 

T~ at ternp!e ·is of Shale Sultan Thakur. His statue is 

inlstai,1e in this temple: Mahant of that temple is the same 

ii ll 

' I i 10565 
tj Ayod~ya ·a~ the time of prikarma every but now I do not 

ljl .• ~1 · . I 
vi~ .• ~it.A it>dhy1 for parikarrna because i now I am weak to 

w~lk. I 1 still go there for darshan but I have to take 

s~meonle to accompany me. I go there with a thought that 

G~d woLld bless me. Others also hold; the same feelings. I 
I ·. I . 

h 
1' 

v e · s en the gather i n g of sad h us of N i rm oh i A k hara i n 
I . 

in(side and outside portion of Janam Bhoomi. In addition, a 
i n ,, mber of sadhus live there. I came here on the 
ti 

inilforma ion given to my by Baskar Dasji, that my name 
,.1 I I I 

fi,ures lin the. list of witness. After gflting information I 

cdntact d the lawyer, and thereafter came here to depose 
i~ I . 

al witn ss. I have answered all the question with honesty, 

wbatev r I have been asked. 
I 
\i 

11 

1: 

r . 
I (Cross-examination by Km. Ranjana Agnihotri on 

b, half f All India Shri Ram Jan am Bhoomi Reconstruction 

d mmit ee, Qefendant No. 20 in the Other Original Suit 

NJ' . 4/9 , concluded.) '· ', 
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H [numanqarhi 'barricade is situated in Muzzaffra, 

F izabad. It is situated at a distance of 5-6 Km. From the 

Rl~m .Jalham Bho omi. The Hanumangarhi, which is situated 

a i b arr i : ad e M u z a ffr a, might be at the distance of 7 - 8 Km . 

fr] m R rn Janam Bhoomi. The witness had stated that he 

c r: nnot I read the affidavit submitted by him. I went to 
I· I 

A1 o dhy] with my parents for the first time and with the 

vii lager at the second time. At that ti me I was 14-15 

y ars old. There was a fair going on the Ayodhya when I 

vi ited IAyodhya with my father and villagers. Cross- 
! 'I 

e ,: amirier. advocate has read out the affidavit submitted by 

hr as f xamination in chief under para 6, to the witness . 

.. :I 1 ~ I 

s en, t 
1 

e temple of Ram-Laxman. The owners of the 
I .. i . 

~1mple re the idols installed in the temple but the temple 

1sli man qe d by others. There are separate priest for the 

t~:mpte. 

n~mber of places. I have also seen the temple of Shivji. I 

hlve n 1 t seen the temple of Vishnuj.,i:, anywhere. I have I . 

10566 

I! 
''1'i 

lj 

ill 

111 l 

I I 
111 11 

Iii I 
11 

tHltakur ho constructed the Mandirs. His name is Chander 
111 i 

P ~I · S in ~l h . This t em p I e is ca 11 e d B ha I e Su It an Th a k u r 

M1tla n di r. 'i Priest in this temp I e is a sad h u . Si n c e the temp I e 
[' I 

w,ps· constructed by a Thakur, he can be treated as a 

Mi~a.hant.l· Priest is other than the Mahant. Most of the works 

aJe .ma1aged by Chanderpal Singh. So:metimes his brother 

B~hadur Singh looks after the temple, but he lives 

s+parat~ly. Whatever offerings are received in the temple, 

tHi[at are! divided amongst both th aku rs or not, is not clear. 

1ri[I mairltainir)g the temple two thakL,Jrs get the temple 
Iii l I i wr it e w shed .1 Priest performs Pu j a in the temp I e . 

~hiiew sh and cleaning is not undertaken every year. 
ill ' I I 

Sf metirfie s this work is undertaken after three years. I 

h, ve n~t seen the temple of Durgaji, but I have seen the 

tJmple r f Kaliji. Volunteered an idol of Kaliji are at many 
] I ! 
I , I 

pll:aces. I have also seen the temple of Hanumanji at a 
,, 

r , ', 
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'10567 

I 1· .. '·.·.· i : ii: 

I~ l ii I 

~ ! 
lll ~ I 

I, . ~ 

111 . 

11 

V\fiitnes~ said he had mentioned in the statement that I 

cJme t . know from my father, means,·i which I have been 
11 I 

t d~I d i~ y r1 y .father that th is i ~ a Ram Jan am B ho om i temp I e . 

Hjndus I believe and have faith that Ramchanderji was 
,_, I 

bfrn, b1elow the middle dome of three domes palace. 

Tterefore, it is called. Shri Ram Janam Bhoomi. People 

bf Ii eve ~that by taking darshan of Ram Jan am Bhoomi, one 
i'I 

g~ts sa1vation. Besides my father, others 5-6 people, with 
111 i 

wtom I! used to go to Ayodhya, have also taught me that 

tiis pla~e is ;a Ram Janam Bhoomi place. Besides this, I, 

mJ~self flalso saw it. I have not seen my Babaji. I have 

stted in the, main affidavit that I was deputed to South 

Ajric.a. l. here was disputed in between Africa and Italy, so 

I ~as dtputed from the Army to go to South Africa for their 

htlp. T~ere is a mention of 'medically unfit' at Para No. 8 

, ',I as b~rn in 1920. I do not remember the date and 

m1),bnth ~1n which I was born. I am i not aware of any 

r,ferente of any certificate, mentioned in this regard . 

1_1.hen I !had grown up, I was told that I was born in 1920. 

oih the [basts of these· saying I came to know that I was 
i'r! 
iii . b~rn in ·1920, My parents told me about this. My parents 

I ii! d t . it t a lllo usJe o vrs: o have darshan of Ram Janam Bhoomi. 

P~actic • prevails at my place that people used to comes 
111 I . 

t H!1~ r.e f ojr par i karma . During the time of J h u I a , I es s number 

o1 PE•bplle visits Ayodhya but villagers klid visit during the 

oiciisio of Jhula. My father worshipped God Ram and I 

t+. Bh gwan Ram is treated as an incarnation of Vishnu. 

st_,I•. agwan Vishnu was born.· to Kaushaliya,. In Dasrath's 
f~[mily, and is called Bhagwan Rama. Ayodhya i~ at a 

11 . 

dil; tance of 18-19 Km. from my house. We used to go to 
:1 

A!1 odhy by bullock - cart, at 10.00, after taking food etc. 
i . 

a· d ·to ·ncamp on that day in between the route 'and reach 
Ii 

t~jie Ay dhya1 on the ·second day. We . used to reach 

.. •, 
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u ed. to perform. parikarma. The gate of that premises was 

in1i the elastern side, which is called Hanumanta Dwar. One 

g I te of. the dis~uted premises was in the. northern side, 

w,I ich as call+ Singh (Lion) gate. There were two gates 

ing entry into three dome palace and disputed 
. I 

p [ernis s, one gate of which was in the northern side and 

o 1her.·in the eastern side There was no third gate to enter 
I• I ' 

in .. 11I' .. The [people who went inside could come back from the 

e !: stern I side. they were allowed to go out from the 

n i rt her I gate 0 rn I y. 

ii 
11 i ~i I rs e d to perform parikarma in Ram Janam Bhoomi 

p~emis~s. This. platform was called Ram Chabootra. After 

e 
1 
terind from Hanumanta Dwar, into .disputed premises, 

fi;jst of ~II we used to come across to ,Ram Chabootra. In 
.Ii I 

it1.· •. ·.· .. ~ .. wes ern side there was a wall on w~ich i ran bars were 
f i il e d : , here a e three gates in it. 0 n e gate was for 

1· ' 
Ji I ' 

11 . I • 

. ~ 

10568 

l~ . 
' I~ 

N 
Ji! 

1!1 

'!. 

I 
11 

)1 

Atodhy around of 10.00 AM on the second day. We used f I 

tq~ start 11for Ayodhya at 10.00 AM. We stayed in-between at 
\~ I 1 . . I 

a~y place for the night. On reaching Ayodhya we used to 

s~~Y at !the Kothi, belonging to lshwar] Das. lshwari Dasji 

bf longdct to Jagclishpur and was a B~nia (Businessman). 

Afier ta~ing bath in the morning in Saryu We used to take 

d~~sha~ of temple. There is grate importance of Saryu 

a~d Gapga's bath. People believe that one. should get rid 

o~I his ell\~ ii deeds by taking bath in Gan.1ges and Saryu. We 
111 I I 

dir notl .movy anywhere after taking 'bath in Sary,u. We 

cqoked I food and eat. In Ayod hya we used to go to take 

bith in !Sary~ early in the morning. First of all we offered 
''! II : wrter tp Naqeshwar Nath .. Thereafter we us e d, to go to 

H~num~ngarhi and offer prasad there and then go to 

KLna,k hawan.1 Thereafter, we used to go for darshan of 

J~nam , .hcomi. j The Janam Bhoomi where we used to go 

t 1[ dars i an is,,:a Janarn Bhoomi of Bhagwan Shri Ram. After 

t lking arshan of Ram Janam Bhoomi, and Ram Lalla we 

1, '• 
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' i ' 

o · pip al] Ganeshji and Nandiswariji were sitting there. The 

p, ople i'ho used to come for Ram .Janarn Bhoomi darshan, 
' 11 

all:' o us+d to take darshan of Shivji, Parvatijl, Nandeswariji 
i · :ii ; I 

a i'.·,i d GaJ!, eshji. There was also a Sasthm. ukh, i.e. Kartikeya. 

Ii . C [hatti Pujan Sthal (place) was inside the premises. 

Ttis w+ close to Singh Gate (Lion Gate). At Chatti Pujan 

Pllace t~ere were Chauka-Belan and foot -- step of all the 

fd,;.llur br i the rs. People also used to go there for darshan 
! + off! 1· money there. There was no scope for performing 

p ·: rikarr a from outside because there was a ditch in the 
i;I :1 

w1 sterrr side. I never went towards the western side of the 

t1inple. I 1 never went to hear the saints because in the 

elening! we used to cook food. I have heard the 

sttyanJrain story at my village. I never heard a discourse. 

I ~annal read the. Ramcharitmanas because now my sight 
i1 11 

is\l not d!ood. I have read and heard the Ramcharitmanas, 

fr~m ot~ ers. Sometimes I read two-four poems, consisti ng 

f~lur Hn]Eis, called 'Chopaayee'. But 'I cannot read the 

R~.;i mchritma1'las. I have not heard about the najne of two 

I I 

n ·,: t on , he wall. Railing was at a distance of two to three 
'I .. 

h :! nds ( .e. at a distance of two to three feet approx) from ;' i I ; 

tH!e Ch1bootra in front of Ram Lalla. Platform means Ram 

c,: aboo1f,ra. There was a papal tree in the eastern and 
·Ii I ' 

s~uth.er side of Ram Chabootra. There was no tree of 

Ntem. ~ Ne em tree was at the place where food was 

c \, oked .l. There was a Ohabootra (platform) under the tree 

I i 
l',1 •.. 1111 ~ 

::,'1,.l ~ 
11 

I I 10569 
~i II 

iii .. 

ef tnmc: , it was in the middle of iron wall, where Ram 

L.lla w 
1• 

s slttinq, but it was at a little distance. There was 

g!te in 
1the 

middle of iron bar's wall, one gate was on the 

n~rther ! · sid.e .and one gate was in the southern side of the 

gi'! te in middle. There was 'total three gates. These three 

g 
11 

t es , ere at the pa I ace ca 11 e d Gu r;n bad w a I a B haw an . 
~. i ' 

T~~ere 1re two gates on the iron wall. There was no such 
Ii . 

ir11 n wa I but iron bars were fixed in the wall. Railing was 
I' 
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31.8.2004 

Sd/­ 

(Hari Shanker Dubey) 

Commissioner 

31.8.2004 

Mata Badal Tiwari 

Sd/- 

I 
I; I. 

glteke pers of God Vishnu, Jai and Vljay. Mahant Baldev 

D~sji u 'ed to stay in. my. village for 101-15 days, whenever 

h~ ca . e therie. He also used to visit at the time of 
11 • . 

h~rvesdng. There was no land of Baldev Dasji and around 
11 • 

in( my v II age. He used to gets one to two bag (containing 
ii' 1· 

a lib out 4iiO kg . ) of wheat from Br ah am ans and Thakur s and 
11. ,; '· 

sJ·meti~es gets 4 bag (each bag containing 40 Kg.) 

g.Jiiai ns. ~'ol LI n1teer that in total he used to get 1 0-1 5 bags of 

g~ai.ns. 1rhether there was any disciple of Baldev Dasji in 

mJ~ vill~oe or not, I cannot say certainly. Learned cross­ 

etamint! r, Advocate has, read out the Para 1.6 of the 

a~fidavi1, to the examination in chief, where in it was 

cf rrectlv .. · state. d that I have been visiting for the darshan of 

. R~mlallF sitting in Chabootra situated in the ou;er part of 

a1tache~ portion and . Shiv Darbar, Chatti Pujan Sthal 

r~gularlff. After attachment, one can take darshan of Shri r ~ , . 
R~m [La1 la only from outside the grilled 

1gate. 
\II' · . 1 

l!I . . . 
I . · Statement read and verified. 
I 

I 

·11 
Ii 

·ii 

'[J 

'Ii 
ill 

:11 · T e Stenographer typed in the Open Court as I 

di.llitate . In this order for further cross examination the 
Ii · 

c :1lse bel pre s erited on 1. 9 .2004. Witnesses be present. 

i1 
! 
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Ji 
11 . 

,Ii I 

1
1. . I 
I . i1 

Ii ' I li · . [ · I 

o1: te !1. · .200~ I 
Di~W.·3/1li', Shri 1Mata Badal Tiwari 
--il': I i 

lill . ' 1. ! . 
11 . . i 
,j . I 

Brfore: Commissioner. Shri Hari Shanker Dubey, 

A~ditio '.al Di's~!. Judge/Officer on Special Duty, High 

C~urt, 1.ucknowl Bench, Lucknow. 
:.11 I . l'i • 

~I I 
(Qom mil sioner !appointed by Hon'ble Full Bench Lucknow 

i ' ' i '' 
Vlde or 1 er dated 13.8.2004.) 

!, . : 

!ji : \ ! 
11: ··'(Cjross examination -In continuation to dated 
~' ! 3t.8.20 4, b~ Shri Ajay Kumar Pandey, advocate on 

b!half f PlainTf in Other Original ~uit No. 5/89 .) 

I In additio7 to Nirmohi Akhara there are Nirvani and 

D~garnb1 r Akh~ra in ~yodhya. Hanumangarhi is also a 

Al<hara.l 1 do riot recognize all the sadhus of these Akhara. 
!! I I lflj all th sadh~s from all Akhara, comes together at one 

p Illa c e , I w i 11 be lab I e to t e 11 that they are sad h us but can not 

sly tha from ~hich Akhara they are from. Learned cross­ 

etaminj1 r, adv9cate has read out the para 18 of the 

e 11 •. am in 
1·.1 

.ti on. in '. chief affidavit, to him . U po n which the 
w tness1 said that the word used in that section "Govt. 

rlreive :,, me ans. police has taken the site in its custody. I 

h 1 ve m 
1 

ntioned in the affidavit that attachment was due to 

dij~pute in between the Sadhus of Nirmohi Akhara, I cannot 
~ . . . I 

s~y wh 1, the saldhus were among whom the disputed took 

pl!tice. 11 simply! know, that Baldev Das]i used to come to 

ml:r vi 11 aJ ~I e . I a If o used to go for d a rs ha n i n the day after 

t~1ki ng ~ ath a nd used to sit th ere for some ti me at the 
. ! . 

d ii!~ put e ' p I ace . ' I did not go for d a rs ha n in the even i n g but 
11 . i 

o ii ly us, d to goi for darshan in the day after taking bath in 
:1 . ' : 

S: ryu ver bed,ause in the evening we used to cook food 

a 
11 

d " _ain bu1y in .c.ooking and eating. Th.ere wer~ idols 

o '[· Shivj] and Parvatlji on the Ram Chabootra beneath the 
I I 

I' · I 
!'11 I 

11 
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I am also too old. As such this temple is very old 
. I 

ether Tiiwariji Wala Mandir belongs to any Akhara 

I 
I 

o1Je. W 

i.!11 

o Plaintiff in Other Original Suit No. 5/89 from Shri Mata 
1 i ! I . 

B idal Tiwari D.W. No. 3/17, concluded.) 
1 i . · , · , ~ · · . r 
I' I : . I 

Ii .. {Cross-~xtmination by Shri Madan Mohan Pandey, 

a [ !V o_.c a e on b 1 ha If of Defendant No . 2I1 Mah ant Sures h 

o;!s in riginal !Suit No. 4/89 begins.) 
11 · . · I 

11 I x:,1: X · xxx I XXX . XXX 
111 

• ave ta k r n Guru Mantra (an initiatory mantra from a 

s \iri.tua:· guide) in Tulsi garden of Tiwari Mandir. This 
I . 

r1tariji !W9la ~andir. is situated in .Ay0dhya. Whether this 

M1,nd1r s also 1alled Babuwa Maridir or not, I do not know. 

T ere re three round tombs above this Mandir. Tombs 
. I 

Will re a! o in e4istence in Janam Bhoomi Mandir (temple), 

T1rarJji' Wala, Mandlr, which is the house of my spiritual 

t,cher' is very old one. It was also at the time of my 
!I" fa11ther' s: ·1 

t 

(Cross-examination by Ajay Kumar Pande y-on behalf 
', ! . 

10572 i 
I 

.I ., 

i 
~:f 
l'i 
'!I 

II 
'11. 

rf II 

tr111 e of papal. I In addition, there was also an idol of 

G~nesh/i and Sathamukh, I cannot say on what date and 

in,ll. what I year, our country got Independence. Our country 

gJ't lndJpenden]ce in the year 1947. in addition to Mahant 

B~ldev I Dasji ,I also knew Mahant Bhaskar Dasji. In 

a~!d itiorl! to th is! I know the other Mah ants and sad h us of 
iii' . j I 

A~odhyt' I have heard the name of Mahant Paramhans 
Rijmch~nder D~s of Digambar Akhara of Ayodhya, but I 

1111: · II . , . 

hfive. n~t seen\ him. I have not heard1 the name of Baba 

Aphira~ Das. I[ visited Gorkhnath Mandir at Gorakhpur. I 

hj·•.>e.· sot'.ught darshan fr.om the inside o·.·f ... · Gorkhnath Mandir. 
T~er B i as ~n I idol of Baba Gorkhn?,lh. I performed its 

p ~: r i ka r rp a . I h Ci v e seen a n um be r of, : id o Is p I aced in the 

t hlla kh s bf outer w a 11 of par i karma . 
1 

~ ! . 

:.1 

!! 
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, I 

R mgh 1: from :Hanumangarhi. I went to Nirmohi Akhara 

t,o to 
1hree 

yeiar ago. At that time Mahant Bhaskar Dasji 

was a · aharrt in Nirmohi Akhara. At that time who was a 
~ i 

M\!ahant' of Nir~ohi Akhara, I do. not know. Who remained 

M~hant of Nirm!ohi Akhara and for what duration, I am not + are , f it. T~ere is only one patti in Nirmohi Akhara. 
~hen t ere was dispute in between the sadhus of the 

11l ~ 

N)'rmohi! Akhara, who was the Mahant at that time, I am not 
i' : ' i 

ata.re 1f it. There is a Chhawani (cantonment) of Maniram 

D~sji a· d Bara Sthan in Ayodhya. I visited these places. 
11 ', . i ' H~ nd re· of sadhus live at these places. This is one of the 

f1:mous places of Ayodhya. I never visited the temple 6f 

Ii . 

Np Ma ant or I Sadhus from Ayodhya ever went to my 
: . . . I 

vi .• ,.~.·.· .. ·.,·.·lagef'.• .. t t.he ti·l···.··.me o: .harv~sti·n.g. ~nd for co.llecting grai~. 
O~ly B ldev Dias was seen visitinq the village for this 

j: . '' ; 

p~rpos .. At the: time of harvesting I used to offer a part of 
l! ' I, 

c~op ·to !him. Ito/as my resolution to give a part of my crop 

t~. Bald, v Das I of Nirmohi Akhara, every year. Villagers 

ef ery. year use\d to give a part of their crops to Baldev 

Dbsji. Some ga}/e him two man (a bag containing about 40 

kd.) so, 1e gqvJ him 4 man and some gave him 10 man 

g~ain. :-xcep,t iBaldev Das, no other sadhu was being 

otliged BaldeJ Das was so polit~ th'at none refused to 
h il11m . I c n not: s 2a y for how Ion g B has k a r Das was a M a ha n t I ' I I 

~i I 

o~ Muz ffara Nak a. Baldev Das has made him Mahant. 

Ptior to. this BJba Baldev Das was a Mahant of Muzaffra 

H~m,m ngarhi. f He made Bhaskar Das a Mahant during his 

li1etime .· Prestntly Bhaskar Das is a Mahant of 

H1 nurn ngarhi .·l Naka. I have been in Nirmohi Akhara. 

Nlrrnoh i Akhar a is situated at the road, which leads to 

11 ! ' 

o~ not, have 1ot asked about this fror-1 anyone. I will not 

bt able to te\l Twariji Wala Mandir was inside any Akhara 

o~ not. i 

1: · · I · 
l ' . . 
I 

j THere are a number of Math and Mandir in Ayodhya .. 
i 
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GJo, vt. S dhus from Nirmohi Akhara performed Aarti, Dhoop 

e ic. I d not know the name of Sadhu of Nirmohi Akhara, 

wb',. o peforms puja the.re. At .""?" [3hask.ar Das~i is not 
pf rtorrnlnq the puja-Archaria in Ram Janam Bho orni. 

\1 . 

I 
!i 

10574 

i 

I 
I 
I 
I 
I 
I 

D'garnb: r Akhara. I have only about the Digambar Akhara 

a~d . Ni 1mohi ~khara. I have never visited the Nirvani 

Akhara I visited only Nirmohi Akhara. 

I 
1 ·'A 'odhya is a great shrine of Hindus. People in large 
I I . . 

n ~ m be r I visit Ayo d h ya from with i n the co u n try and abroad . 

T~o tyrt~ of parikarma are held in Ayodhya, one is 14 km. 

a~d othrr is 5 km. This parikarma is organized on Akshya 

N~vamifj and Akadashi in the month of Kartik. There were 
I I I 

hbge crowd under the 14 km. parikarrna. Beside, mela 
I , 

I ' 

parikar 
1 

a a lc=:irge number people used to visit Ayodhya 

th!roughl ut the year. Devotee took bath in Saryu River and 

souqht : arshan of Hanumangarhi, Ram Janam Bhoomi and 

oj,her t,rnple in Ayodhya. But among these Hanum. angarhi, 

Janarn ~hoomi, Nageshwarnath Mandir and Kanak B,hawan 

Mlandir I re the marn I have been visiting here since 1932. 

Since t an devotees Hindu pilgrims are visiting Ayodhya 

fdr the la rshan. In the northern and eastern side~ of Janam 

Bhoomi temple there are a number of Hindus temples but I 
I . 

n+ver v sited these temples: I used to seek the darshan of 

fdur te tple s, After taking darshan in Hanumangarhi, 

J~na·m Bhoomi Mandir, . Nageshwar Nath Mandir, and 
I . 

Kanak hawan, I used to take Parikarma and then go to 

back. F om the day, when I started visiting Janam Bhoomi, 

I \have been taking darshan, Aarti etc, being performed 

Two-three days ago when I visited there to take 

rsha , at that time too, there was huge crowd of 

vote s. Presently the temple is under the control of 

I 
l 
I 

'• '• 
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jpiined army in the year 1939. There was an oath 
i 

ce.remoty after completion of training in Army in the year 

1940: .The re after in the fi rsf month in 1!940, I was deputed 

t~· .Sout!h Afrtca. In South Africa, I went to Sudan and 
i 

Gad a rat Camp has been going on in Gadaraf. I stayed 

xxx xxx xxx xxx 

1, •, 

i! 
l, 

(Thereafter, Learned Advocate Shri D.P. Gupta, of 
i• I l 

Plaintiffl in Ot1her Original Suit No. I 1 /89, was given a 

chance l1ito cross-examine the witness but he said that he 
rl 

will not lrnake cross-examination from this witness.) 
II 

i 
i (Np cross-examination has b e en done by the 

advocatles of Defendants other than the Defendants No. 

4,5,6 Jnd 26 in Other Original Suit No. 5/89 and 

Defend~nts in Other Original Suit No. 4/89. Hence cross- 
. ·. I .· 
examination on their behalf came to an end. Therefore 

I 

Advocate Shri Abdul Mannan, on behalf of Defendant No. 
• i 

1 1 .sh 1 i Mohd . Faro o q Ah am ad begins the cross- 

ex am i n~tion.) 
I 

I 

I ' 

Similar!~, 
I I! 

none ob 
. : 

cross-exam ination). 
11 

J Ii 

10575 
I 
r 

I 
·· (Cross-~xamination by Shri Madan Mohan Pandey, 

Advocate on behalf of Mah ant Suresh Das, Defendant No. 

2/1 i.n tjriginal Suit No. 4/89, conclude d.) 
1· 
I . 

· (S1rri Madan Mohan Pandey, advocate has informed 
. . L 

thatShtl Beereshwar Dwivedi, advocate has accepted the 

cross-e~amin,atibn conducted by me. In this regard learned 
. r1 , 

advoca~e S h~i ~anjit Lal Verma, on behalf of Plaintiffs in 

Other, qriginal ~uit No. 3/~9 has raised an objection that 
!! i l 

there isI no provision for accepting the cross-examination. 
! 

if Shri Dwivedi do not attend the court hearing, 
! 

his behalf cannot give his consent to accept 
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in the bullock-carts. In my village, there is a practice of 

visiting to Aybdhya in the month of Chaitra. I used to go to 

Ayodhya every year at Chaitra's Ramnavami. Besides 

Chaitra Ramnavami, I did not visit the Ayodhya. Chaitra 

Ramnavami falls on Navami Tithi (Ninth day). I cannot 

explain on what day of English month it falls. During my 

visit. to Ayodhya, I used to stay there for a day and used to 

come· backto my house from there on the third day. I used 

take· bath in Ayodhya on the day when I stayed there. I 

used· to take bath at New Ghat and at Ram ghat and 

thereafter used to go for darshan in Ayodhya along with 

otheryillagers. After taking darshan we used to come back 

there for 9 months. I was deputed to a number of places in 

South. Africa, with the Army. I went tq Gadaraf, Kaseela, 

Khartoorn. I do .. not know whether Khartoom is the capital 

of Sudan or not When I was in South Africa, my right had 

.... and ·right leg got injured. He further stated that his rig ht 

leg was rendered insensitive. I was in the hospital for 

three months. I was released from hospital after 9 months 

and came back to my town. Du ring the period, I was 

ad mi tte d in the hospital for three months. I n A fr i ca , I was 

in Sudan. I have been in the country, Abaiseenia, which 

W?S close t South Africa, which is situated inside South 

Africa. After returning from South Africa. I went to 

cantonment. Thereafter, I retired from the service. The 

cantonment referred, was in Roorkee. After 10-5 days, on 

returninq to cantonment, I have been sent to home and 

was retired. After returning to home, I remained sick for 4 

to 6 months and thereafter remained ~t home. During this 

period of illness, I did not go anywhere. I remained bed- 
. 1 ' ! 

ridden and hardly could go upto the gate. I started visiting 
.: I ! 

Ayo dhya in the year 1942-43. As stated earlier, I used to 

go to Ayodhya by bullock-cart and parked the bullock-cart 

at Ayodhya and used to come back from the same bullock­ 

cart.. Other people also used to come .with me to Ayodhya . ' ' 
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on the third day. Ayodhya 1s at the distance of 18-19 km. 

from my village. When I used to visit Ayodhya from my 
. ! ' l 

village, I use.d to reach Ayodhya in the next day at 10.00 
' ~ ~ 

AM . · · I d id not take bath en the d ~ y when I reached 

Ayo d h ya because on that day I use d to cook food at 

Dev k a .1 i and this process I used to get de I aye d . Dev k a I i is 

situated in Faizabad. Devkali is under the Faizabad. 

Whether there is any Mahalia, namely Devkali or not, I do 

not know. I , .simpf y know this much. that Devkali is in 

Fa i z ab ad . Dev k a Ii temp I e is big temp I e. I used to stay in 
. ' ' . I 

lshri Das Kathi in Ayodhya.· We used to stay there for 2 to 

2 Yz hours, cooked food. After taking food we used to 

leave for Ayodhya, and then for Devkali Mandir, offered 

porgies there after preparing them. All the people 

accompanying us used to eat poories and thereafter used 

to go back from Devkali we used to leave for Ayodhya, 

reached Ayodhya at the evening before sunset with our 

women. On reaching Ayodhya, we use d to stay there. 

Ramghat is at a distance of three kilometerfrom lshri Das 

Kathi. From lshri Das Kathi, we us e'd to go on foot to 

Ram g hat for taking bath . We used to take bath there . We 

stayed there only for taking bath. We used to take bath 

there along with our sons and women. We used go for 

taking bath with 6-7 family members. It used to take one to 

one ahd half hour in taking bath. After taking bath we used 

to go to Naqeshwar Nath. Nageshwar [\}ath is at a distance 

of two km. from Ghat. From there we lus ed to come back 

on foot. We used to offer water at Naqe shwar Nath Mandir 

and .corne back. It used to take one hour to us in offering 

water because of heavy crowd. all the members of the 

family used tor offer water. Naqeshwar Nath is a temple. 

From there we used to go to Hanumangarhi. It took almost 

the same time 'in Hanumangarhi, the time taken in offering 

the parsad. The people who remained with me in 

Naqeshwar Nath Mandir, almost in the same number, used 

'• '• 

, I 
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.. 
One retirement one sepoy accompanied me up to my 

place. Since than I am residing at my village Kodhikpur in 

Sultanpur Division. There may be two to two and half 

hundred houses in Kothikpur. At present I am residing in 

Kothikpur. Kharoli is the majara of Kothikpur, which is 

close to. Kothikpur. I livein Majara Kharoli. I have studied 

upto 4th standard. I studied Hindi upto 4th standard. I do 

not know Urdu. I passed 4th standard at the age of 12-13 

years and 'thereafter' I left ·the study and remained at my 

home. I joined Army in the year 1939 at Lucknow because 

. . . ~ 
counted the number of companies. I also cannot say how 

many persons from India. went there. I was retired on the 

recommendation of doctors. After returning from South 

Africa I was in the cantonment for about 10-15-20 years . 

i 
left the Army because certain weakness had 

i 

developed in my hand and leg. I was 119 years old at the 

time when I went to South Africa. I Went there in Army. 

0 u r ship stopped in S u d an . I have been to A Ii y s s i n i a. I 

cannot say anything about the p opu'lation of Aliyssin la. 

There was British Army in Aliyssinia which went from 

India. Army,from here, went there in support of South 

Africa. Italy had occupied the Aliyssinia. Later they were 

removed from the occupied place. How many number of 

companies from: Africa have gone there, I have not 

I 

to go to ·Hanumangarhi. It used to take one to one and half 

hours. in taking darshan in Hanumangarhi. From 

Hanumangarhi we used go back to the same place where 

we were stayin.g and used to take food. That place was at 

a distance of approx one km. from Hanumangarhi. In the 

evening we used to go to seek darshan of Ram Janam 

Bhoomi. We used to take darshan straight at Ram Janam 

Bhoomi after taking food. We used to go there because on 

day used to remain with us. 
I ii 
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Answer: I came beck after 9 month from South Africa. 

· (Learned Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. 3/89, Shri Ranjeet Lal Verma, has raised an objection 

thatthis question has already been asked at a number of 

times. Hence 'need not to be allowed again.) 

'· ', 

Question: After how long you came back from South 

Africa? 

ln Roorkee I got training upto the year 1940 and 
there1after, there was oath taking ceremony. After oath 

taking cerempny I was deputed to South Africa alongwith 
" i 

three others. ,I boarded to South Africa from Bombay. I did 

not stay at Bombay. From Bombay it took us 16 days to 

reach Sudan. From Sudan I went to Aliyssinia. I joined 

Army after displeasure with my father. My father was alive 

even at the time when I returned from South Africa. 

Answer: I boarded the train for Roorkee in the evening on 

the same day, when I joined Army. 

,(Learned Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. 3/89, Sh ri Ranjeet Lal Verma, has raised an objection 

over the question saying, that the question is not relevant 

and has already been asked. Therefore, cannot be allowed 

to asked aqain.) 

Question: For how many days you were in Lucknow after 

joining Army? 

of some displeasure with my father. I joined the Army on 

the same day when I reached Lucknow. 
I 
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(Learned Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. 3/89, Shri Ranjeet Lal Verma raised an objection that 

the said q u est ion has a Ire ad y been asked and answered . 

Hence question cannot be asked again.) 

Question: Have you not visited Ayodhya before attaining 

the age of 15 years? 

I have 'mentioned in my affidavit about going to 

Ayodhya at the age of 15 years, which is correct. At the 

age of 15 years. When I visited Ayodhya, I went to all 

places for darshan. At that time also, I returned from there 

after three days. I never missed visiting Ayodhya at the 

time. of Parikarma and Chaitra Ramnavami. For the first 

time. wren I visited Ayodhya at the time of Chaitra 

Ramnavami, I was 15 years old. I visited Ayodhya before 

also. Para 9 of the examination in chief affidavit has been 

read. out to w 1'~ n es s and was asked : - 

years. 

Answer: I might have visited Ayodhya at the age of 15 

·(Learned Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. 3/89, Shri Ranjeet Lal Verma, has raised an objection 

that this question has already been asked at a number of 

times. Hence need not to be allowed.) 

Question: Have you not visited Ayod hya at the age of 15 

years? 

performing annual rites. 

My fath1er died in 1942. Thereafter, for one year I 
I 

could not vis!t Ayodhya, because of an nu al rites of my 

father. I, thereafter, came Ayodhya, in the year 1943 after 
. I• 
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I have been told by Baldev Das regarding the clash, 

w h i ch took p I ace i n the ye a r 1 9 3 4 . I have not been there 

at that time. I have not visited Ayod hya from 1942 to the 

time 'of attachment. Attachment has not been done in the 

year 1942. during my visit to Ayodhya I went to Ram 

Janam Bhoomi and Hanumangarhi only and not to any 

other places. I do visit Ayodhya at the time of Parikarma 

'• '• 

Answer: I have told, what I have heard about it. 

I. 

'(Le arne d Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. 3/89, Shri Ranjeet Lal Verma, has raised an objection 

that ·in the question, which was compared with the 

statement of witness, there is no mention about the place. 

hence during cross-examination question from witnesss 

cannot be asked aboutthe place/facts written in affidavit, 

and question may not be allowed.) 

QuesHon: In Para 9 of your examination in· chief affidavit, 

which was read out to you, there is no mention 

that Hindu - Muslim clash took place at Ram 

Janam Bhoomi. You have also not mentioned 

about this, in the affidavit submitted by you? 

In .1934(, Hindu - Muslims riots took place in Ram 

Janarn Bhoomi. 

visited Ayodhya at the age of 12 years, with my 

parents. As such I visited Ayodhya, before the age of 15 
., I I 

years. When I visited Ayodhya at the age of 12 years, with 

my parents, at that time too, we returned back to our 

village after three days. 
i 

years. 

Answer: I visited Ayodhya, before attaining the age of 15 
d 

10581 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in



Sd/- 
(Hari Shankar Dubey) 
Commissioner 
1.9.2004 

~ 
The stenographer typed in the open court. As dictated by 
me .ln this order for further cros s-examlnation the case be 
present on 2.9.2004 
WitnE?SS should present. 

Para 15 of the affidavit has been read out to witness. 

Oh hearing, witness said after attachment darshan of Ram 
I 

Lalla is. taken from outside. I have .s e en Ram Lalla at 

every time. 

Statement read and verified. 
Sd/­ 

Mata Badal'Tiwari 
1.9.2004 

and Ramnavami. I possibly, do not visit there at other 
l! 

time. When I go to Ayodhya at the time of Parikarma, I 

used to come back after three days. I stay at lshri Das ki 

kothi, whenever I visit Ayodhya. Sometimes I go to 

Ayodhya alone. and sometimes with others. I do visit at the 

time of Parikarma. If for any reasons, I am not able to go 

there then my son and grandson do visit. Now I am not 

able to move:. My children go to Ayodhya. I came here in 

Ayodhya with advocate sahib by Marshal Van. I have come 

from Ayodhya and will return back to Ayodhya by the 

evening. I will not go to my home till my statement is over. 

I will stay with advocate sahib in Ayodhya till the 

completion of my statement. 

1, '• 
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have . no knowledge of history because I have 

studied only upto the 4th class. I have no knowledge about 

at what time Budh Temple and Jain temple were there in 

Ayo d hy a . After 1 9 3 2 , I used to visit Ayo d h ya twice a ye a r. 

I did. not have darshan of all the temple in Ayodhya. I take 

darshan · of Nageshwar Nath, Hanumangarhi and Ram 

Janam Bhoomi. I have no knowledge about 22 mosque in 

Ayodhya proper. I have seen the mosque, but not the 

mosque situated in Ayodhya. Namaj may be offered in the 

mosque in Ayodhya, but I have no knowledge in this 

used to stay at lshri Das ki Kathi in Ayodhya. I have 

beeri visiting Ayodhya since 1932. During the period, when 

I was in Army, I could not visit Ayodhya. I go to Ayodhya 

every year. I used to visit Ayodhya at the time of Chaitra 

Ramnavami and Parikarma. Chaitra Ramnavami and 

Parikarma falls at different times. Ramnavami falls in the 

month of Chaitra and Parikarma falls in the month of 

Kartik. On both the occasion, I go to Ayodhya. Ramnavami 

falls in the month of Chaitr a. I have seen a number of 

temples in Ayodhya. 

i 

(Cross examination in continuation to dated 1.9.2004, by 

Shri Abdul Mannan, advocate on behalf of Defendant 

No.11 Farooq Ahmed begins) 
I 

(Commissioner appointed vide Hon'ble Full Bench 

Lucknow -order dated 13.8.2004.) 

Before.. Commissioner, Shri Hari Shanker Dubey, 

Additional D istt. Judge/Officer on $ pecial Duty, High 

Court, Lucknow Bench, Lucknow. 

Dated 2.9.2004 

D. W '. 3/1 ir, Sh r i Mat a Bad a I Ti war i 
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Masjid, during any interaction with anyone. I have visited 

to see Janarn Bhoomi. Janam Bhoomi is situated at a 

distance of one km. in the eastern side from Janam 

Bhoomi Hanumangarhi. There are three domes at Janam 

Bhoomi l do not know that Babri Masjid is a disputed site 

of Janarn Bhoomi. I myself has stated that I have seen the 

take darshan of Kanak Bhawan , Janam Bhoomi, 

Hanurnariqarhi and Nageshwar Nath Temple at Ayodhya. I 

used to qo inside also to take darshan, in Kanak Bhawan. 

Kanak Bhawan might be 100 yards in length. I have not 

observed the length and width of Kanak Bhawan. I just 

people from village also used to visit .Ayodhya. I used to 
, I 

•• ·' f 

I 

used to i;JO there for darshan and used come back without 

having darshan in other temples. The width of Kanak 

B haw an . may be 1 0 0 yards . I have not visited -any other 

temple .accept the temple referred above; I have neither 

any person who read the newspaper, about the Babri 

Masjid nor I have asked anyone. So no newspaper reader 

has .told me about this: I also have not heard about Babri 
I 

regard. I do not know about the Babri Masjid. I have no 

knowle dqe, when the Babri Masjid ,was built. I cannot say 

that Babri Masjid was built by Meerbaki or not. May be, 

Babri Masjid may have built by Meerbaki in the year 1528. 
I have no knowledge whether the Masjid was built up in 

the open space or not. I have not seen the Babri Masjid at 

Ayodhya. I referred the existence of three domes, but this 

reference was in respect of temple. Three domes were in a 

st r a i g ht Ii n e . I ·· have seen the three domes. I have been 

seeing the three domes since 1932. I have been seeing 

· ... th em f o r I as t 5 0- 5 5 ye a rs . I ca n co u n t. B u t it rn i g ht be 

possible that I might have made error, in counting. 70-72 

years have been passed since 1932. I did not visit all the 

temples in Ayodhya. After taking darshan of four places, 

we used to take food and rest. When I used to go to 

Ayodhya from village in the group ot, 6-7 people. Other 
I 
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'• '1 

Answer: I have no knowledge, whether the report was 

recorded on 23.12 .1949 at 7. 00 PM. or not. 

(Learned Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. 3/89, Shri Tarunjeet ·Verma raised an objection that 

the question cannot be asked from the witness in respect 

of above documents. The witness neither was present at 

that time nor he is accused. So, asking question in this 

regard from the witness is not correct.) 

7.00 PM. On 23.12.1949? 

Question: Whether the above report has been written at 
' ' 

·I cannot say, whether the S.H.O. has written report in 

regard to Babri Masjid or not. 

are not required to be asked from him.) 

(Learned advocate, of Plaintiff in Other Original Suit No. 

5/89, Shri Ved Prakash has raised an abjection that the no 

question can b e asked from witness about what was read 

out to· him because the witness was not a party in these 
' ' 

matter, which is sub-judice in this court of law nor the 

witness has filed the case in the court. Hence questions 
i 

FIR'. Reqistered by Ram Dub ey.. Sub-inspector, .. 
lncharge P.S. Ayodhya, Faizabad dated 23.12.49, at 7.00, 

under section 145 Cr.PC annexed with the affidavit. P.C., 

document No. 115, has been read out to the witness and a 

part of it '~5-6 thousands people together soughting 

religious slogan many people have saw it", has 

been read out to him. 

: 

I i g h tin g u p D h o o p- d e e p th ere . I t is n o t co r rec t to say that 

Narnaz was being offered in the disputed premises 

regularly. 
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· I have been visit i n g Ayo d h ya since 1 9 3 2 . I used to 

go to Ayodhya every year. Whenever I went there, I used 

to take darshan of all. 

Answer: Whenever I visited there, found idols there. 

Wh,at else I can say. 

I 

number of times. So . the permission! to ask the same 

question again cannot be given.) 

(Learned Advocate of Plaintiff in .Oth er Original Suit 
I 

No. 5/89, Shri Ved Prakash, has raised an objection that 

this question is based on notion, and has been asked at 

Ouestion: Whether an idols were kept in Babri Masjid in 

the year 1942? 

I 

Whether idols were kept in the disputed Bhawan on 
~ i: 

22/23.12.1949, I have no knowledge in regard this. If the 

S.H.O. who recorded the report,' w~s present there, I 

cannot say anything about this. I do not know whether the 

person who 
11odged the report was a Brahman or not, I 

have no information in this regard. I do. not know about the 

incident of 23.12.1949. But this much I know that disputed 

Bhavtan was. attached. This is correct to say that inner 

part· of disput~d Bhawan was acquired earlier and the 

outer portion was acquired later on. There is an idol of 

Ram Lalla in the outer pa rt. The outer part was 100-1 50 

meter in length. This I am saying on presumption. Inner 

partwas acquired in 1949 and outer portion was acquired 

in the year 1982. 1 ·do not know under whose possession 

the disputed Bhawan was during the period 1949 to 1982. 

I have seen people performing Puja etc. there regularly, 

so I used to go back after taking darshan. 
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Quest'ion: It is said that Meerbaki built up the Masjid in 

the year 1528 and Namaz was being performed 

there· regularly. What you !~ave to say in this 

r e qard? 

Masjid" was· read out to the witness. In reply, witness said 

that he. was not present ,there so he cannot give any 

answer in this regard. The sentence" Desecrated the 

Masjid by placing an idol there, by forcibly entering into 

Masjid" again has been read out to him by learned 

advocate cross- examining the witness. The witness said 

he know nothing in this regard. I never saw the Masjid. 

Hence I cannot say anything in this regard. I do not where 

the Masjid is situated so the question of going in it, does 

not arise. Since I did not know about the Masjid so I never 

went into Masjid. I have no knowledge in regard, whether 

the contents of F. I. R. are correct or not. I have no 

knowle dqe about Masjid. So I cannot say if Masjid was 

built-up by Meerbaki or not. 

A part of F.l.R. document No. 15 "Desecrated the 

Mas j id by in st a 11 in g an id o Is, by for c i b I y entering into 
I ; i 

Answer: I have no knowledge in this regard. 

(Learned Advocate of Plaintiff in Other Original Suit 

No. ·5/89, Shri Ved Prakash, raised an objection that this 

question cannot be asked from the witness because 

witness is not literate and he cannot say what was written 

in the report. He has expressed his ignorance about the 
I 

report. So permission to write the question again cannot 
j;· . 

be qranted.) 

Question: The F.l.R., which was read out to you, lodged 

on 23.12.1949 at 7.00 PM, relates to the 

incident of 22/23.12.1949. 
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·I have not seen installing of an idol. Whenever I went 

there. I saw the idols there. I do not know where the 

Masjid is. So .. the question my· going there very first time 

does not arise. was not present at1, the time when the 

disputed Ma sj id was demo I is he d . I was in Ayo d h ya at the 

bank of Saryu on the day on which the disputed place was 

demolished. Saryu is at a distance of 2-3 km. from the 

disputed Bhawan. I was at the distance of 2-3 km. when 

disputed Bhawan was being demolished. I cannot say how 

many people were there when the disputed Bhawan was 

being demolished. I cannot say because I was not present 

there/ at the time of demolition. Therefore, I cannot say 

whether two to three lakhs people were there or not. I was 

·at the bank of Saryu throughout the day on which disputed 

Bhawan was' demolished.· After coming from there. I 

cooked tocd.. I came back after two hours· offering water 

from the bank of Saryu River. From Saryu, I came back to 

Ishri. Das ki ,kothi, where I was staying. There were 7-8 

people with me at the· time of returning from Saryu. I do 

not know the date on which disputed Bhawan was 

demolished. Whatever I have heard in this regard, I have 

I saw Dhoop-Deep was being offered. I have 

not seen any reading Namaz. So it is not 

correct to say that Masjid was built-up by 

Me erbaki in 1528 and Namaz was being 

p e rf o rm e d th e re reg u I a r I y . 

Answer: 

( Le a r n e d Advocate of PI a inti ff i n 0th er 0 rig in a I S u it No. 

5/89, Shri Ved Prakash, raised an objection that the 

question is based on a notion. It should be asked from the 

witness whet~er he has knowledge.about Meerbaki or not. 

Only after that he can be asked such question otherwise 

permission for asking this question cannot be granted.) 

''· 

10588 

' I 

•, '• 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in



. I 
I I ; I, '· •, 

ask anyone about demolition of disputed Bhawan. The 

people who were with me also did not iask anybody in this 

regard. VVe all· used to stay together and even if some 

place was to be visited we used to go out together. On 

second day we stayed at lshri Das ki kothi we did not go 

anywhere from there. Nobody else told us about the 

demolition of .disputed Bhawan by visltion us. On the 

second day none from Ayodhya came to us on second day . 

Bans Bahadur Singh, Ramraj Mishra and Sadri Prasad 

Srivastav were also with us. Gaya Baksh Tiwari, Devnath 

Tiwari were also with us. In addition, one person named 

Ram Chander was also with us. In all we were seven 

people who had come to Ayodhya. All the person were 

from village Todhikpur, Mazare - Kharoli. We did not went 
back to Kh ar o!i on the second day but o n the third day, we 

went back to Kharoli from Ayodhya. During this period we 

stayed in Ayodhya. I did not visit the disputed site even, 

on the second day of demolition. On second day I did not 
I 

also· stayed there and on second day in the morning we 

went back to our home. On that day in the evening I did 

not go to any other place or the people staying with me 

went elsewhere. Among the people who were with me, one 

was· from Kahar community. His name was Nibar. One 
I 

the other person have not heard anything in this regard. 
' • i 

Witness said he never said that he heard from others 

about, demolition of disputed Bhawan. On the second day I 

st a Y.e d at I sh f i Das I k o th i f o r th e n i g ht a n d o n th i rd d a y 

went back to my home. The people, who were with me, 
. I 

me, none went to that place where incident of demolishing 

the disputed Bhawan was taking place. I have heard a lot 

about the demolition of disputed Bhawan. But, since I was 

not present there so what can I say in this regard. I and 
. . d 

started cooking food. Among the 6-7 person, who are with 
. I 

heard· about it from the persons living with us. No 

interaction took place in between us in this regard and we 
I Ii 
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strolling there. Shivbaksh Singh, Shivbheek Singh and 

Bhanu Pr atap Singh, who all are from Haliyapur, were with 

courtyard in front. Inner rooms were made of D han ni and 

outer, rooms were Pakke (perhaps referring the room 

constructed by cement etc.) My farm starts at the distance 

of 100 yards from my house. Except for attending natural 

call I do not go anywhere by walking. For toilet etc., I go 

throuqh roads and also come back through road only. I go 

fo.r .. natural call at the distance of 100 yards from my 

house .. A part of statement made by witness at page 19 on 

1.9.2004, "Three four days earlier, when I went for 

darshan in Janam Bhoomi Mandir, there was crowd of 

devotees at that ti me too" has been read out to the 

witness. Witness said that his statement was correct. 

When I went to disputed site, I came back after taking a 

stroll. I could not understand the things there, where the 

idols are, and where Janam Bhoomi is. I have not tried to 

take darshan from the place fixed for taking darshan. I did 

not make effects to have darshan and came back after 
I 

After demolition of disputed Bhawan, we went back 

to our home. We did· not report anything to the police 

station about demolition of disputed Bhawan. 

(Cross-examination on behalf of Defendant No. 11, 

Farooq Ahmed, by Shri Abdul Mannan, Advocte was 

concluded.) 

;(Cross-examination by Advocate Shri Zaffaryab Jilani 

on behalf of Defendant No. 9, Sunni Central Board of 

Waqf, U. P. begans.) 

xxx xxx xxx xxx 
· I cannot read the affidavit filed by, me. For last 6, 7, 8 

I i I 
years I am not able to read. And also have difficulty in 

moving. Where.yer I go, I go by a conveyance. I came to 

high court by vehicle and parked it and thereafter covered 

100 to 160 feet by walking on foot to r e ach .the high court. 
r • '• 

The house in my village is covered fully by roof and a 
11 
l 
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not come earlier. Only Bhanu Pratap Singh came early. 

Shivbheek Singh and Shivbaksh Singh came with me. We 

came from there by the same Marshal Van, in which I 

came here to make statement. I started from my village 

two days before the date I submitted my statement. From 

the Villane w~ the three people reached at Hanumanqarhi 
I 

situated at Muzaffra Naka. That night we did not stay at 

Hanumangarhi situated at Muzaffra Naka. We went to the 

residence of Shri Ranjeet Lal Verma, Lawyer Sahabji and 

stayed there/At that time lawyer Sahabji had given us the 

Summons. I did not go for darshan on the next day. After 

reaching Ayodhya, on second day we did not go for 

darshan of Janam Bhoomi. I went for darshan on the third 

day.· 1· went for taking darshan of Janam Bhoomi in the 

evening. 
. I . . 

Question: My. question is that in accordance with your 

statement on the third day, after reaching 

Ayodhya you came to Lucknow for making 

statement. Whether, on returning from Lucknow 

did you went to take darshan of disputed site? 

Answer: I took darshan on the second day after reaching 

Ayodhya. 

The statement made by me that did not go for 

darshan on second day is not correct, have said it by 

mistake. Bhanu Pratap Singh met me at Nirmohi Akhara 

on the second day after reaching A'yo d hya. On the second 

day after reach i n g Ayo d h ya I went to N i rm oh i A k hara at 

11-12 at forenoon. to.ok bath in the Saryu on that day. 

Bh anu Pr atap Singh met me at Nirmohi Akhara. At that 

ti me there was no flood in Saryu. I took bath at Nay a Ghat 

made from cement/concrete (Pakka). Whether this pakka 

Naya Ghat is under the control of Nirmohi Akhara or not or 

me at that time. These persons were with me right from my 

village. My village name is Todhikpur. Haliyapu.r is at a 
.. . l 

distance of two kilometer from there. These persons had 
i 
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Akhara for the night. On the next day at eight and eight 

and half in the morning I went to the residence of Lawyer 

Sahib. From there I went to Lucknow by Marshal van: After 

reaching Lucknow I signed the affidavit and put thumb 

impression om it. I put my signature and thumb impression 

.... on the affidavit in the vehicle itself. Witness on seeing the 

first page of affidavit said that his signature is not visible 

o n it. A ~I a i n s a i d h is s i g n at u re i s th e r.e , at th e bottom of 

the page. Thumb impression at the page three of the 

affidavit is of mine. I put my thumb impression on it in the 

Marshal van. After getting down from the Marshal van I 

went straight to the court room, where my statement is 

being recorded. Lawyer Sahib might have brought the 

affidavit from Ayodhya. Whatever was written in the 

affidavit by lawyer, I put my signature on it I do not 

remember whether my affidavit was written at Ayodhya or 

at Faizabad. About giving statement in this case was 
I 

discussed for the first time with Bhaskar Dasj i. It was held 

20-25 days earlier. Bhaskar Dasji has asked me to submit 

evidence in this case. When I told him that I never given 

evidence before. Then Bhaskarji said whatever you think 

proper give that evidence. Bhaskar Dasji has called me to 

Hanumangarhi · Naka, Muzaffra throug·h his disciple. On 

that .I came with my son Devnath i. It was never discussed 

is under the 1control of someone else, I cannot say. From 

Nirm1ohi Akhara, I went by a Rickshaw upto Ghat. Ghat is 

at a· distance of one km. from Nirmohi Akhara. Nirmohi 

Akhara is a distance about one Km. from the house of 
lawyer Sahab, Shri Ranjeet Lal Verma, From the residence 

of Lawyer Sahib, I went by Marshal Van to Nirmohi 
I! 

Akhara. After taking bath in Saryu, 
11 went to Nirmohi 
I 

Akhara, by Rickshaw. Shivbheek Si,ngh~ was with me in the . . I 

rickshaw. I did not take food there but took rest and from 

there· went to disputed site by takinq rickshaw from 

Nirmohi Akhara and took food there .. 1 stayed at Nirmohi 
., 
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I 

were th r(~e doors at the grilled wall. There were two doors 

in the grilled wall and three doors in t~1e dome's wall. Part 

cannot say what was written in it because my vision is 

. very .po or and I cannot read. 

Witness, on seeing the picture No. t and 2 of white 
I 

and black Album document No. 201, said nothing is visible 

in it. Only a Muhara is being seen at picture No. 20 of this 
. I 

Album. I cannot say which place is appearing in this 
I 

picture. Nothing is visible to me in picture No.23 of this 

Album. H appears that a Sepoy is standing in picture 
'I 

No.29 to 30 of the Album and three Muhara are also 

visible .. This picture is of Janam Sthan, This picture is not 

of a .Janarn Sthan Chabootra because there were not so 

large qate. Nothing is visible in picture No.32 of this 

Album. Shiv Saba and Ganesh are visible in picture No.33 

of the· Album. Parvatiji is also seen in the· picture. There 

are threE~ persons sitting inthis picture. There was a Shiv 

Darbar at the right corner of disputed place. Picture No.33 

may be the picture of Shiv Darbar because Mahadevji is 

visible in this picture. I have seen this Shiv Darbar for 40 

to 50 times. Nothing is visible in the picture No.36 of this 

album. Also , nothing is visible in the picture No.37 of this 

album. Picture No.37 of this album is a picture of iron wall, 

which was at the disputed place. <?ne tree and one sepoy 

are visible in the picture. The tree app earlnq in this picture 

is perhaps the tree of Neem. Grilled wall was in between 

the three dome's Bhawan and Hanumanth Dwar. There 

before with Bhaskar]i. I have not met Shri Ranjeet Lal 

Verma before. I met Shri Ranjeet Lal Verma, lawyer, on 

the very first day in Ayo dhya when he summoned me for 

g·iving · evidence and on that day I was staying at his 

residence. 

cannot say if the round stamp which are on three 

pages of my affidavit and two stamp .on third page, was 
i 

stamped by Lawyer Sahib or by any another person, I 
I 

'• '1 
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2. 9.2004 

d 

Commissioner 

Sd/­ 
(Hari Shankar Dubey) 

The stenographer, typed in the open court as 

dictated by me. In this order the suit may be listed for 

further cross-examination on 3.9.2004. Witness to present. 

Mata Badal Tiwari 

2.9.2004 

Sd/- 

Statement read and verified. 

of this. wall Is visible in picture No.37 .. No door is visible in 

this wall. Nothing is visible· in picture No.39 of this album. 

Nothing is visible in picture No.42.1 I cannot confirm, 

whether outer gate of the grilled wall is visible or not in 

picture l\Jo.42. In picture No.46 of the album there is 

Muhar. I am seeing the picture No.46 but nothing is 

visible. In picture No.53 of this album, Muhar and sepoy 

are visible. I cannot say whether it is a picture of any part 

of disputed place or not. In it, a bottom part of a dome of 

three dome's part is visible. In picture No.67 of this album 

a sitting person is visible and rest of the things are not 

visible. In picture No. 81 and 82 of the album one person 
who is standing is visible. I do not recollect whether I have 

seen 
1 

this picture in the disputed place or not. Muhar is 

appearing in picture No.107 of this. album. In picture 
i . 

No.107 of the ~lbum one person is standing but rifle is not 

being seen. It is beyond my comprehension the place 
! 

which is appearing in picture No. 107. in picture No. 108 

of the album three person are appe arinq, among them one 

is Bhaskar Das but I am not recoqnlzino the others. 

. : 
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Sd/­ 
. (Harl Sh ankar Dubey) 

Commissioner 
3.9.2004 

The stenographer, typed in the op en.court as dictated by 
me. Furtherance to this the suit may be fixed for hearing 
before the Hon'ble full Bench on 7.9.2004. 

:On the information of unpleasant incident with the 
advocates and due to aversion or work by Advocate of 
High Court other courts, the work of cross-examination of 
witness has been postponed. 

Statement read and verified. 
Sd/­ 

Mata Badal Tiwari 
3.9.2004 

. Witness has been shown the picture No. 9 of 

document No. 200 C-1 ·of the coloured album, upon which 

the witness said one sepoy, standing in it, is appearing 

but Which place is appearing in the, I cannot say. I cannot 

say whether the picture is of eastern gate or not. There 

was a pit on the western side of the disputed Bhawan but I 

never ·go there. I have seen it from other side. 

Before: Commissioner, Shri Hari Shanker Dubey, 

Additional Distt. Judge/Officer on Special Duty, High 

Court, Lucknow Bench, Lucknow. 

(Commissioner appointed by Hon'ble Full Bench Lucknow 

vide order dated 13.8.2004.) 

(Cross-Examination in continuation to dated 02. 9 .2004 

cross-examination by Advocate Shri Zaffaryab Jilani, on 

behalf of Plaintiff No.9, Sunni Central Board of Waqf, U.P. 

continues.) 

I 

Dated 3.9.2004 

D.W.3/1i7, Shri Mata Badal Tiwari 
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I 

Parvatiji. Besides, there is an idol of shasthmukh. Idol of 

Ganesh is seen in the picture. We have seen these idols 

·being. kept in' the outer part of disputed premises. These 

idols. were in the southern side of the wall. I have seen 

The witness has been shown the picture No.11 and 

1 2 o ~= document No. 2 0 0 C-1 of co Io u r a I bum . The witness 

said that nothing is visible to him in these picture.· Upon 

seeing the picture No. 13, 14, 15 and 16, of the album, 

wit n es s s a i d th at n o th i n g is vis i b I e in these pi ct u res . I n 

picture No.36 of this album,two to three persons are seen 

standing. I cannot say whether this picture No.37 matches 

with any part of the disputed Bhawan or not. In picture 

No.38 and 39, nothing is visible to him. In picture No. 40, 

fishes are being seen and I cannot understand what is 

there in picture. In picture No .45 and 46 of the same 

album, nothing is visible to me. In picture No.4 7 and 48 of 

album, one man is seen standing, rest of nothing is visible 

to me. In picture No .5 7 of this album nothing is visible to 

me. Similarly nothing is visible to me in picture No.59 and 

60 of the album. There are three idols in picture No.61 of 

the album. These idols are of Shiv Baba, Nandeshwar and 

(In continuation to dated 3.9.2004 cnoss-exarnlnation by 

Advocate Shri Zaffaryab Jilani, on behalf of Defendant 

No.9, Sunni Central Board of Waqf, LJ.D. continues.) 

(Commissioner appointed by Full Bench Lucknow vide 

order dated 10.9.2004.) 

Before: Commissioner, Shri Hari , Shanker Dubey, 

Additional Distt. Judge/Officer on Special Duty, High 

Court, Lucknow Bench, Lucknow. 

Dated 14.9.2004 

D.W .. 3/1 'i', Shri Mata Badal Tiwari 
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' ' . 

part . of the , disputed Bhawan is appearing in picture 

No.i9,80 and 81 of the colour album qr not, I cannot say. 

Whether the disputed Bhawan having three domes was 

thousand, two thousand or two to four hundred or 

thousand five hundred years old or not, I cannot pay. I 

have . not heard anything in this regard from my 

forefathers, because there was no necessity. I treat the 

disputed Bhawan as a temple. I was under the impression . ' 
that the. part where Aarti and Dhoop are offered is a Ram 

Janarn Bhoomi. The view appearing in picture No.86 of 

colour al bum, is a view of any part of disputed Bhawan or 

not, I cannot say. Two sepoy are seen in the picture. 
There were three Mohara in the part below to disputed 

Bhawan having three domes, but there was no Phatak. I 

cannot say whether the scene appearing in picture No.85 

of the album is a scene of any part, of disputed Bhawan 01.r 

not. Nothing is visible to me in picture No.87, 88 and 99 of 

the album. cannot say whether these pictures are of any 

Nothing· is visible to me in the picture No.73 to 78 of the 

album. In picture No.77, there is a v!ew of stem of tree 

and gate like things. I have seen this tree, appearing in 

picture No. 77 in the disputed premises but I cannot say 

about the gate appearing in the picture. In picture No.78, 

of the album no gate is visible to me. I never went below 

. the · three domes of the d is put e d B haw an . Sepoy was 
d 

i 
deployed there so darshan are to be made from a 

' 
distance. When I went for darshan of disputed Bhawan, 

whether there was Phatak similar to one shown in picture 

No. 7.~' of the: coloured album I cannot say. Whether any 

these. idols b1efore or after the attachment of the disputed 

Bhawan. Nothing is visible to me in the picture No.63, 

64,65. and 66. of the album. Nothing is visible to me in 
I - ~ . 

1 
picture No.67 to 72 of the album. It is not correct to say 

that idols and white stones, which are seen in, picture 
! 

No . 6 1 , were . p I aced at this p I ace a ft er the acquirement. 
! 
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disputed Bhawan or not. In picture No.109 to 120, of the 

album, nothing is visible to me. I cannot say, whether 

these' scene matches with parts of the disputed Bhawan or 

not. In the picture No.121 to 132, of the album nothing is 

visible. I cannot say whether these scenes match with any 

part of the disputed Bhawan or not. In the picture No.136 

to 147 of the album nothing is visib!e. I cannot say with 

which parts of the disputed Bhawan these scene matches. 

In the picture No. 152 to 155 of the album, nothing is 

visible. I cannot say with which part of disputed Bhawan 

these scene 
1 

matches. In picture No. 157 to 167 of the 

album nothing is visible to me. I cannot say with which 

parts of the di?puted Bhawan these pictures matches. In 

the picture No.176 to 186, of the album nothing is visible 

to me. I cannot say with which parts of the disputed 

Bhawan, these picture matches. In the picture No.187 to 

198 of the album, nothing is visible to me. I cannot say 

with which part these pictures matches. Picture No.199 to 

201 and in pictu re No.199 and 200, I 21'm seeing pillars, on 

which red colour is painted. These pillars are the pillars of 

Hanumanth door. Hanumant Dwar, I I mean the gate of 

entry. That gate was on the eastern side. The pillars 

appe arinq in picture No.199 and 200 are. painted with red 

colour, that's .why I am saying that these are the pillars of 

Hanumanth Dwar. It is not correct to say that pillars 

appearing in picture No.199 and 200 Were fixed beneath 

the part having three domes. 

part of disputed Bhawan or not. .Jn the picture No. 

97,9-8,99 and 100 of the album, a black Mohara is seen to 

me but I cannot say whether these pictures are of any 
. . ' ! ! 

parts ofdisputed Bhawan. Mohara I mean door. In picture 
~ l . I 

No . 1 03 to 1 0 8 of the · a lb u m , not hi n g is vis i b I e to me and I 

cannot say whether these matches with any parts of the 
I 
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Para 11 of the affidavit of examination in chief has 

been read out and was asked that in this Para you have 

mentioned that you have visited Ayo dhya for 20-22 times 

since ·1942. For which period these visits are related. So 

far mention in Para 11 of the affidavit is concerned, I 
1 

cannot say about the period, but I go there for darshan 

every year. .About visiting Ayod'hya for 20-22 times, 

I do not whether any part of disputed Bhawan was 

damaged by Vairagees in 1934 or not. l do not know in 

which month riots 1934 happened. After the riots of 1934, 

I used · to go to Ayodhya at Chaitra Ramnavami and 

Parikarma and I went there. I would not be able to tell as 

when I visited Ayodhya after the riots of 1934. I know this 

much only, that l went to Ayodhya in 1935. I knew Baldev 

Dasji, since 1933-34. I have been visiting the disputed 

place twice every year since 1935 to 2004, at the Chaitra 

Ram n a va mi and Par i karma. In the ye a r 1 9 3 9, 1 9 4 0, 1 9 41 I 

could not visit the disputed place. I have been visiting the 

disputed place for about 70 years; only during three years 

I could not ·visit. 

much that I was born in 1920. The fact that I was born in 

1926 is not written anywhere. 

About the Hindu-Muslims riots, in 1934, I came to 

know from Baldev Das. Baldev Das had sought our help in 

this regard. I ,was 14 years old in 19341, Being a lonely son 
.. . . I 

of my father, I was not short of money and my father was 
ii 

a Subedar. I was born in 1920. I cannot say whether my 
. I : 

I 
date of birth is recorded anywhere or not. I know only this 

I 

Question : Whether on the basis of red co Io u r, you are 

saying that the above-mentioned pillars were 

fixed at the outer gate (Ph atak )? 

Answer: Yes. 
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Besides the two I have not seen any Sadhu managing the 

control and arrangements. I have mentioned in Para 18 of 

the exa rn i nation in chief affidavit about the clashes, which 

.... occurred 22 year ago from today in between the Sadhus of 

Nirmohi Akhara. But I cannot say about the Sadhus, who 

were· involved : in the clashes. This happened in 1934. I 

have' heard about the clashes from my villagers and also 

heard in Mela, when I visited there. Bhaskar Das of 

Nirmohi · Akhara has told me about this. I have mentioned 

in. Para 19 of the affidavit about the Sant Niwas and 

storeroom. These were made from Chhappar and Tin. The 

wall' of Sant Niwas and storeroom were made from bricks 

and cement. I have seen the Sant Niwas and storeroom, 

before and after the acquirement. The disputed Bhawan, 

having three domes was acquired in 1949. It is not correct 
I 

to say that before 1950, Sant Niwas and storeroom were 

after his death, Bhaskar Das was manaqlnq the things. 
I 

. I have mentioned in Para 15 of examination in chief 

affidavit that I used to visit to take darshan from iron bar 

door gate, after its acquirement. Among the picture shown 

to rne during my cross-examination, I have not seen the 

picture of said iron bar's door. What '.I have mentioned in 

Para 16 of affidavit being as examination in chief about, 

Ram platform and Chhati Pujan Sthal, but I have not seen 

any of the se , pictures of any place be,cause they are not 

visible to me I have mentioned in my affidavit, in Para 17 

that I have been seeing the inner or outside parts under 
I 

the control of Nirmohi Akhar as Sadhu since 1935. I have 
I 

seen' the Mahant Baldev Das manaqinq the things and 
I 

whether I have told to Lawyer Sahib or Lawyer Sahib has 

himself written it, I cannot say it. There was slope in the 

western side of the disputed Bhawan, so I never went 

there.· 1 · used . to perform Parikarma within the disputed 

Bhawan: 
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' of Bhagwan Ram. It is also not correct to say that before 

22nd December, 1949, Namaz was being read at the 

disputed a place five times a day. I cannot say whether 

disputed Bhawan was being used as Babri Masjid upto 

22nd December 1949 or not. have 11heard the name of 

Babri Masjid. It is not correct to say that the Bhawan 

demolished ob e" December 1992 was a Babri Masjid. The 

Bhawan which was demolished on 61th December, 1992 

was a Ram .Janarn Bhoomi Mandir. It is not correct to say 

that there was no idol in the disputed Bhawan on 22nd 

December 1 9 4 9 . It is not correct to say that I have been 

induced by Bhaskar Das for giving false statement. 

referred about the fact that Namaz were not being referred 

there by any Muslim since 1935. If Namaz was being read 

there before, by Muslim I have no information in this 

regard . F~ am Jan am B ho om i , means the birth p I ace of Ram 
I 

Chandarji. When Ram Chandarji was born, two hundred 

year ago, thousand two thousand year ago or lakh-two 
• i i 

lakh year ago, I cannot say. I myself have not seen the 

birth-taking place, I have heard about it from people. It is . . . I 
not ~orrect tos ay that disputed place is not the birth place 

In Para 22 of the examination in chief affidavit I have 
I 

not i:n Use in this manner and wa1s the residence of 

Moh.ijeen. I have seen the Sadhus l of Nirmohi Akhara 

residing in Sant Niwas and storeroom after 1982. They 

were the managers'. After 1982, Bhaskar Das used to live 

there. I do not know the name of Sadhu or Mahant other 

than. Bhaskar Das. In Para 20 of the affidavit I have 

mentioned the fact about getting independence, which we 

got in 1Sl47. I knew Bhaskar Dasji two to four year before 

attaining the Independence. 

1, •, 
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I visited Ayodhya in the year 1934-1935 for the first 

time. There is a temple in Ayodhya called a Kanak 

Bhawan. I went there for darshan because it was a famous 

temple.· I cannot say whether this temple was gifted to 

Si'taji at the time of her marriage, in t~e ceremony, called 

M.u~·--peekhai or not. I cannot guess how old Kanak 
i 

Bhawan Mandir is. There is an idol of Bhagwan in Kanak 

Bhawan. I have not visited to any other temple except the 

Ram Janam Bhoomi or Kanak Temple in Ayodhya and 

which· is at the distance of 3 km. tram my village. In 

Haliyapu r education is imparted upto the Junior High 

School. There are separate Primary and Junior High 

School. I have studied in Primary 'school. In that school, 

education is imparted upto s" standard. I have studied 

there for 5 years. Before getting into 1st standard, two 

stages called "ALIF" and "BAY". Were there. But I have 

not studied Urdu. 1st standard is not called Abbal standard 

but 1st standard only. I cannot say at what age I was 

ad mitte d to school. At that time I was 5-6 year old. 

Because generally children go to school atthis age in the 

village. I left the study at the age 8-9 years. Perhaps in 

the year 1925. 
'• '1 

have studied upto 4th standard from Haliyapur, 
I 

xxx 
! : 

xxx xxx .xxx 

(Cross-examination by Shri Mustaq Ahmed Siddiqui, 

Advocate on, behalf of Mohd. Hassim, Plaintiff No. 7 in 

Other .Oriqirial Suit No. 4/89 and Deferldant No. 5 in Other 

OriqinalSuit No. 5/89 begins.) 

·(Cross-examination. by · Shri Zaffaryab Zilani, 

Advocate on behalf of Defendant No. 9, Sunni Central 

Board of Wagf, U.P. concluded.) 
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·I cannot say whether Bhaskar Oasji was a priest of 

northern side temple or not. I know this much only that he 

is a priest of Ram Janam Bhoomi temple. Janam Sthan 

Mandir is in Ayodhya. Sita Koop is situated in the southern 

side. of Janam Sthan Mandir. The above said temple is in 

the northern side of Janam Sthan Mandir. Disputed 

Bh awan. is a Janarn Bhoomi Mandir. There is no difference 

in between ... lanam Bhoom.i and Janam Sthan. It is not 

correct to say that Janam Sthan Mandir is in the north of 

the road in northern side of disputed site and I am giving 

false information in this regard. In my village there are 30- 

40 hous e s of Muslims. There is a Masjid in my village 

where- Narnaz is read. The door of Masjid generally opens 

them said I visited Ram Janam Bhoomi, Kanak Bhawan, 

Naqe shwar Nath and Hanumangarhi Temple. There is an 

idol of Bhagwan Shiv in Nageshwar Nath Temple; an idol 

of H an u rn an j i in Han um an gar hi , I n front of the main t em p I e 

of Hanurnanji there is a room, which is two-to-three feet 

(Haath) in width, where there is an idol of Ramji. There is 

an idol of Ramchandarji in Nageshwar Nath temple. 

Wherever there is idol of Ram Chandarji, that place is a 

holy place for me and to other. There are temples around 
I . 

my .villaqe , where there are idols of Ram, Laxman and 

Maharani Janaki. I cannot say whether Ramji idol's is 
.. , , . I 

called Thakurji of not. I go for Puja-darshan in the temple, 

which is near to my village. I go to all those temples, 

where there is an idol of Ram ji. Disputed Bhawan, which I 
I 

called as Ram Janam Bhoomi. I can g1uess, its Chauhadi, 
i j 

because I have not measured it. There is a road in the 

northern side of the disputed Bhawan and in north there is 

·a temple. I cannot say what is the name of tern ple located 

in the northern side of the road. I cannot say, whose idol 
l 

is placed in this temple because I have not visited that 

temple.· 
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I 

i' 
I have mentioned about riots. This happened in 1934. 

At this time some part of the dlspute d Bhawan was 

dam a' g e cl . A nu m be r of p e op I e had d a 111 aged the dome of 

1. 

towards eas.t:. Muslims perform Narnaz , sitting in the 

western direction. I recognize Masjid by its Minars, as 
i ! 

these minars are 20-25 feet (Haath) high. There is no 

Minar in the disputed Bhawan and I never saw, other work 

being .performed except Puja, so I can say that disputed 

Bhawan is not a Masjid. There are three domes in the 

disputed Bhawan. Among the three domes, mid dome was 

little bit hiqher. All the three domes were in line. These 

were round in shape. I als~ have see0r the round dome at 

the Tiwari temple in Ayodhya. I do not recollect, whether 

there; are round dome in other temples or not. Tiwari 

Mandir is adjacent to Tulsi garden. There are three domes 

in Ttwariji Mandir. Thesethree domes are of the same size 

and are in line. Tiwariji Mandir is in the eastern side of 

Tulsi Garden.: There is a road in between Tulsi garden and 

Tiwariji IVlandir. There is medicine shop (Dawakhana). In 

the north of, Tiwariji Mandir, there is a temple of his 

brother. In the east of Tiwariji Mandir there is a road and 

gali. There i~ dome in the Tiwari's Brother temple. There 

is only one dome I do not remember in which Mohalla 

Tiwarlji Mandir is. I also do not know in which Mohall Tulsi 

garden is. This much I also do not know that domes also 

exist in Kanak Bhawan, Hanumangarhi and Nageshwar 

Nath Mandir. There is only one dome in each Mandir and 

they are height in length. I have been1 rin Tiwariji Mandir. I 

got Ram Mantra in Tiwariji Mandir, before going to Gaya. 

Tiwari is no more. He has a son. Tiwariji died 6-7 years 

ago. I n what ye a r he died I do not k no w and it has to be 

ca I cu I ate d . I n \V hi ch ye a r I got Ram M ant r a but I got it 1 5- 

20 years before 
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I have not heard Ram Charan Das of Nirmohi Akhara 

who lost his one eye in the incident. I have heard the 

name .of Raghunath Das. But I cannot say whether he ever 

remained a Mahant of Nirmohi Akhara or not. I have heard 

about. Bomb Kand in Nirmohi Akhara in 1940 but I have not 

been .there at. that time. One person died in that incident I 

cannot say whether Ramcharan Das had lost his eyes in 

that incident or not. 

I n the north ·of d is put e d B haw an the r~ are a nu m be r of 

small temples. Ram Lalla temple was in the eastern side 
. ' 

I 

among whom the clashes took place. 

,. 
death occurred in 1937.,.38. I cannot say. Baldev Das 

declared Bhasker Das as a Mahant after the clashes in 

between the ;padhus. I do not know the name of Sadhus 

I cannot say, who was the guru of Baldev Das. 

Baldev Das used to look after of Nirrnohi Akhara. Baldev 

Das was a priest of Janam Bhoomi. I i~annot say whether 

Baldev Das was a Mahant of Janarn Bhoomi or not. 

cannot say i~ which years Baldev Das, was a priest. But 
I 

have seen Balldev Das as priest. He might be of Ram 

Janarn Bhoom: in the year 1934. Baldev Das has made 

Bhaskar Das a M ah ant. I cannot say V\' he the r Bhaskar Das 

was. a priest of Ram Chabootra (platform) or not. Baldev 

Das was a priest of Ram Chabootra. ~ Baldev Das was a 
I 

priest of Ram Chabootra in 1934. He declared R9m Das as 

a priest during his life. Thereafter he died. Perhaps his 

there are domes or minars in Gulbari. 
! 

; 
I 

I have seen the Bah u - Beg am Mak b a ra i n Fa i z ab ad , 

from outside .. I have also seen the Gulbari. There is a 

dome in Bahu-Begam Makbara. I do not know whether 
I 

1, •, 

I 

the disputed Bhawan. They all were Hindus, who had 

damaged it. 
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The design of disputed Bhawan is of such type that 

even after not ,_visiting inside, I can say by watching from 

outside that it is a Mandir. This Bhawan looks like a 

Mandir. I say it a temple because there is dome in the 

disputed Bhawan. If Minars were there, it might be a 

Masjid. If Muslims read Namaz there then I would have 

treated it a Masjid. But I never saw, anybody reading 

Namaz there.1 I always saw, people lighting Dhoop-Deep 

etc. there. Dhoops means, putting Gugals in fire, it creates 

fragrance. Lighting Aggarbatti also comes under Dhoop 

Dena. I have seen people lighting Aggiarbatties. Dhoop is 

pre.sente d in i the temple but Aggarbatties are lighted. 

graveyard in the east of disputed Bhawan but I have no 

knowle dqe about this. There was no open place in 

between the road in the north of disputed Bhawan and 
I !1 

open space in the mid of Bhawan. I hear Ramkatha (story 
I 

of Rama). In that story there might be mention of the year 

in which Ram Chanderj.i was born. But I do not remember 

because perhaps I have not heard the story attentively. 

of these small temples. I cannot say about the length and 

width of Ram Lalla Maridir. The then !situation of eastern 
I 

side· of disputed Bhawan I have menfioned, do not exist 

today and position is changed now. Government has 

acquired this side after demolition of disputed Bhawan. 

Therefore, the situation has changed.1 Before demolition, 

the old position existed there which I have stated in the 

alcove mentioned statement. It is not correct to say that I 

have no knowledge of the site and I am giving false 

inform.ation ·in th is regard. There was a pit in the western 

side of disputed Bhawan and a koop (well) in the southern 

side. People used to take water as a prasad from this 
I 

koop (well) after having darshan ther~. There is an open . . i 
place in the south of well. Whether graveyard was there or 

not, r cannot say. Perhaps there might be open space and 
i 
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Bhawan. In trie suit in which I am giving evidence Nirmohi 

Akhara is one of the party and Muslims are second party. 

What the Muslims say, who are fighting litigation, I do not 

know. So far I know the disputed in between the Nirmohi 

Akhara and Muslims is going on since 1934. I have heard 

thatclashes of 1934 happened because of slaughtering of 

cows .. Perhaps this cow slaughtering incident happened in 

Ayo d t~ ya . S ·1 a u g ht er i n g of cows was main cause of the 

incident. Upon this incident people became furious and 
' 

indulged in clashes and damaged the disputed Bhawan. I 

haveseen the dome after it was damaged. When I saw the 

picture is of the any part of the disputed Bhawan or not. 

On seeing the picture Document No. 154/4 of the suit 

. witness· said the picture is not complete. On seeing the 

picture Document No. 154/5 of the same suit the witness 

said that he is· not able to understand, and cannot say 

whether the picture belongs to any pa rt of the disputed 
' 

used by the lawyer. The witness has been shoe the 

Document No • 154/13 in suit, Shri Gopal Singh Visarad 

versus Jahoor Ahmad. On seeing this picture witness side 

it appears that there is staircases in it. On seeing this ·I 

can say that similar staircase was there below the dome of 
I 

disputed Bhawan. In this picture, their staircases are 

visib!e. Idols have been placed above the staircase. I do 

not know whose idols are these. On showing the document 

No . 1 5 419 of , this suit witness said he, is not ab I e to say 

whether it is the picture of any part of disputed Bhawan or 

not because only one door is visible, whereas there were 

three doors in the disputed Bhawan. I cannot say whether 
I 

1, '• 

In the affidavit term receiver is used. But I do not 

know the me anlnq of receiver. The tern receiver has been 
~ i 

Muslim . also light Aggarbatties over Makbara and in 

Masjids. I have seen people lighting Aggarbatties in the 

graveyard. 
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1 . Sd/- 
(Har] Shankar Dubey) 

· Commissioner 
14.9.2004 

in the open court as ·'The stenographer,. typed 
dictated by me. 

I 

Sh ri I rfan Ahmad, advocate on behalf of Defendant No. 6/1 

and Shri Fazzle Alam, advocate on behalf of Defendant 

No. 6/2, have accepted the cross-examination done by 

Shri Abdul Mannan, advocate, Shri Zaffaryab Zilani, 

advocate and Shri Mustaq Ahmed Siddiqi Advocate.) 

Cross-examination on behalf of all Defendant/ parties 

concluded. W'itness is discharged.) 

Statement read and Verified. 
Sd/­ 

Mata Badal Tiwari 
14.9.2004 

Original Suit No. 4/89, concluded). 

(Cross-examination by Shri Mustaq Ahmed Siddiqi, 

Advocate on behalf of Mohd. Hassim, Defendant No. 5 in 

Other .Original Suit No. 5/89 and by Plaintiff No. 7 in Other 
I '! 

I 

dome, at that time it was in tattered position. Till that time 

it was repaired or not repaired, I don't damaged in 1934 

and was not repaired till 1992. All the three domes were 

damaged in ~:934. The middle dome as a whole had fallen 

to eeph. All the three domes were damaged in variation. It 

is not correct to say that disputed Bhawan was a Masjid. It 

is also 'not correct to say that Namaz was being read 
I 

therein five times a day, regularly since 22nd December 
;11 

1949. ·1 am not able to say whether idols were placed there 

surreptitiously on 22nd December 1949. But whenever I 
ii 

visited there I· saw the idols there. It is also not correct to 

say that Of! inducement by Bhaskar Das, I am giving false 

statement. 

10608 

1, '1 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in


	STATEMENT OF OW 3 /17
SHRI MATA BADAL TEWARI  Page no. 10557 to 10561

	Cross-examination by Km. Ranjana Agnibori, Advocate, on behalf of All India Shri Ram Janam Bhoomi Reconstruction Committee Defendant No.20 on other O. suit No.4/89	              Page no. 10562 to 10565
	Cross-examination by Shri Ajay Kumar Pandey, Adovocate, on behalf of 
Plaintiffs in Others Suit No.5/89  Page no. 10565 to 10570

	on Continuation to dated 31.08.2004 	                           Page no. 10571 to 10572
	Cross-examination by Shri Madan Mohan Pandey, Advocate on behalf of defendant No.2/1 Mahant Suresh Das in Original Suit No.4/89 	                            Page no. 10572 to 10575
	Cross-examination on their behalf came to an and therefore Advocate shri Abdul mannan, on behalf of Defendant No.11 Shri Mohd. Farooq Ahamed  	                  Page no. 10575 to 10582
	on continuation to dated 01.19.2004	                      Page no. 10583 to 10590
	Cross-examination by Advocate Shri Zaffaryab Jilani on behalf of Defendant No.9,
Sunni Central Board of Waqf, U.P. 	                                        Page no. 10590 to 10594

	Cross-examination by Shri Mustaq Ahmed Siddiqui,
Advocate on behalf of Mohd. Hassim, Plaintiff No.7 in Other Original  Suit No.4/89 and Defendant  No. 5 in Other original Suit No.5/89 	              Page no. 10602 to 10608



